

**ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2017. № 414. Январь**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2017. № 414. January**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.
Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.
The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

СОДЕРЖАНИЕ**ФИЛОЛОГИЯ**

Диденко В.В. Выявление валентных слов в фреймах толерантности (в немецкой, американской и русской лингвокультурах)	5
Павлович К.К. Эстетика и лирика А.Н. Майкова 1840–1850-х гг. в художественном сознании И.А. Гончарова	14
Поршинева А.С. «Иосиф и его братья» Томаса Манна в контексте немецкого эмигрантского романа	20
Тупова Е.В. Полемическое переосмысление сочинений Л.Н. Толстого и А.И. Солженицына в поэме Давида Самойлова «Струфайн»	29

ИСТОРИЯ

Адамов А.А. Серебряные украшения из Тобольского Прииртышья (по материалам могильника Ивановский 10)	34
Безин М.А., Димони Т.М. Трансформация источников базы исследований истории социально-экономических процессов советского периода	40
Данилов П.Г., Турова Н.П. Детские погребения с русского поселения «Деревня Яркова» в Тобольском Прииртышье	45
Демин Ю.А. Ф.А. Ротштейн и первые шаги советской дипломатии в Иране (1921–1922 гг.)	52
Евтекхов Р.А. «Буде нужда того требует, то губернию разделить на провинции...» (внедрение новой схемы управления Забайкальским трансграничным 1775–1784 гг.)	62
Елизарова В.О. Внешние и внутренние факторы формирования советской миграционной политики на Камчатке в середине – конце 1920-х гг.	67
Иерусалимская С.Ю. Ярославский Демидовский юридический лицей в начале XX в.	73
Маклюков А.В. У истоков гидроэнергетики Дальнего Востока: из истории гидротехнических изысканий и исследований 1930-х гг.	77
Мальцев Р.К. Факторы и предпосылки изучения памятников наскального искусства Среднего Енисея (1940–1990-е гг.)	87
Мамкина И.Н., Дамешек Л.М., Дамешек И.Л. Программы развития системы образования в Азиатской России в материалах Второго Сибирского комитета	92
Петров Д.М. Освоение бассейна реки Вилуй якутскими родами в XVI–XVIII вв.	98
Подрезов М.В. История Чуйского тракта: обзор основной литературы	103
Почекаев Р.Ю. Государственность и право среднеазиатских ханств в записках российских путешественников XVIII в.	108
Сайнаков Н.А. Изгойство и маргинальность в социальном пространстве Древней Руси	114
Сарин Д.П. Борьба с жилищным кризисом в Кузбассе в период 1920–1922 гг.	121
Соколов В.Ю. Сетевое взаимодействие «школа – ведущий исследовательский университет»: идентификационные аспекты	129
Стась И.Н. Дрейф этничности в процессе нефтегазового освоения и урбанизации Ханты-Мансийского округа (1960–1980-е гг.)	134
Титова Е.В. Этнокультурная адаптация мигрантов-студентов в Еврейской автономной области	141
Томилов И.С., Федотова Д.Ю. Традиции празднования юбилейных дат в Тобольской губернии в конце XIX – начале XX в.	145

CONTENTS**PHILOLOGY**

Didenko V.V. Revealing of potential slots of the frame <i>tolerance</i> (in German, American and Russian linguocultures)	5
Pavlovich K.K. A.N. Maikov's aesthetics and lyrics of the 1840s–1850s in I.A. Goncharov's artistic consciousness	14
Porshneva A.S. Thomas Mann's <i>Joseph and His Brothers</i> in the context of the German exile novel	20
Tupova E.V. Polemic rethinking of works by L.N. Tolstoy and A.I. Solzhenitsyn in David Samoilov's poem "Strufian"	29

HISTORY

Adamov A.A. Silver decorations from the Tobolsk Irtysh region (based on the materials from the Ivanovsky 10 burial ground)	34
Beznin M.A., Dimoni T.M. The transformation of the source base of research on the history of socio-economic processes of the Soviet period	40
Danilov P.G., Turova N.P. Children's burials at the Russian settlement Yarkova in the Tobolsk Irtysh region	45
Demin Yu.A. T.A. Rothstein and the first steps of Soviet diplomacy in Iran (1921–1922)	52
Evtekhov R.A. "If necessary, the government be divided into provinces . . ." (implementation of the new control scheme, the Transbaikal transboundary, 1775–1784)	62
Elizarova V.O. External and internal factors of the Soviet migration policy formation in Kamchatka in the middle and late 1920s	67
Ierusalimskaya S.Yu. Yaroslavl Demidov Juridical Lyceum at the beginning of the 20th century	73
Maklyukov A.V. At the source of electricity in the Russian Far East: from the history of hydraulic engineering studies of the 1930s	77
Maltsev R.K. Factors and the background of the study of rock art monuments of the Middle Yenisei (1940s–1990s)	87
Mamkina I.N., Dameshek L.M., Dameshek I.L. Asian Russia education system development programs in the Second Siberian Committee records	92
Petrov D.M. Exploration of the Viluy River basin by Yakut clans in the 16th–18th centuries	98
Podrezov M.V. The history of the Chuya Highway: review of the main literature	103
Pochekaev R.Yu. The state structure and law of Central Asia khanates in the notes of Russian travelers of the 18th century	108
Sainakov N.A. Izgoistvo and marginality in the social space of Ancient Russia	114
Sarin D.P. The struggle against the housing crisis in Kuzbass in 1920–1922	121
Sokolov V.Yu. The "school and leading research university" network interaction: identification aspects	129
Stas I.N. Ethnicity drift in the oil and gas development and urbanization of the Khanty-Mansi Okrug (1960s–1980s)	134
Titova E.V. Ethno-cultural adaptation of migrant students in the Jewish Autonomous Oblast	141
Tomilov I.S., Fedotova D.Yu. The tradition of celebrating anniversaries in Tobolsk Province in the late 19th – early 20th centuries	145

Фоминых С.Ф., Степнов А.О. Томск – центр защиты докторских диссертационных работ на востоке СССР в годы Великой Отечественной Войны 1941–1945 гг.	148
Шаламов В.А. Здравоохранение в Забайкальской области во время режима атамана Г.М. Семенова (осень 1918 – весна 1919 гг.)	156
Щеглова Т.К. Дикие и домашние животные в стратегиях выживания и адаптационных практиках земледельческого населения юга Западной Сибири в 1941–1945 гг.: ответ устной истории на антропологические вызовы	167

ПРАВО

Алексеева Т.А. Факторы, определяющие особенности устной речи допрашиваемого: личность допрашиваемого и ситуация допроса	174
Головко И.И. Особенности участия прокурора в рассмотрении судом его заявления об обращении имущества в доход Российской Федерации как средство пресечения и предупреждения коррупции	181
Некоротых М.Е. Изменение перечня кассационных оснований пересмотра приговора, постановленного в особом порядке при заключении досудебного соглашения о сотрудничестве	187
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	193

Fominykh S.F., Stepnov A.O. Tomsk as the center of dissertation defenses in the East of the USSR during the Great Patriotic War of 1941–1945	148
Shalamov V.A. Health care in Zabaikalskaya Oblast during the regime of Ataman G.M. Semenov (fall 1918 – spring 1919)	156
Sheglova T.K. Wild and domestic animals in the survival strategies and adaptation practices of the agricultural population of the south of Western Siberia in 1941–1945: oral history answers to anthropological challenges	167

LAW

Alekseeva T.A. Factors determining the features of the oral speech of the interrogated: the identity of the interrogated and the situation of interrogation	174
Golovko I.I. Features of prosecutors' participation in the court examination of their statements on forfeiture to the Russian Federation of property as a means to stop and prevent corruption	181
Nekhoroshikh M.E. A change in the list of the grounds for a cassation review of a verdict ruled by a court in a special order owing to a pre-trial cooperation agreement	187

BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	193
--	-----